

Graz, am 25.4.2021
CAT2A-HAUPTAKT/KS/KS/47

**Bericht über die Umsetzung des
Arbeitsprogrammes/report on the implementation of the work-
programme 2020
zur Vorlage und Genehmigung im Aufsichtsrat des
Fonds zur Förderung der Menschenrechte in Gemeinden und
Regionen/to be approved by the governing body of the foundation
for the promotion of human rights at local and regional levels**

1. Geschäftsführung, Verwaltung/Management

Kurzbeschreibung/description

Rechtliche und organisatorische Geschäftsführung, Wirtschaftsprüfung, behördliche Angelegenheiten, Organisation, Personalwesen und Budget, Kooperation mit Fonds und Gründern, Berichtswesen
Öffentlichkeitsarbeit

Founding, management, organization, human resources, finance, strategic planning and work-programme definition, cooperation with the foundation and its founders

Public relations

Aktivitäten/activities 2020

Geschäftsführung wie oben beschrieben
Erstellung des Corporate Design, Erstellung der Website.
Management as described above.

Finanzmittel Fonds/resources by foundation

53002,42 (initially dedicated: 115000)

2. Roma Integration Stolipinovo/Plovdiv, Bulgaria

Kurzbeschreibung/description

Maßnahmen und Projekte zur Integration von Roma in Plovdiv, insbesondere zum Recht auf Bildung. Maßnahmen zur besseren Schulintegration und zur Verringerung von Drop-out.

Measures and projects aiming at the integration of Roma in Plovdiv, particularly in respect to the right of education. Measures for better school integration and reduction of drop-out.

Aktivitäten/activities 2020

Projekte mit Roma Foundation und Grünbau Dortmund des mehrjährigen Projektes GUARANTEE-Guaranteeing the Right to Education for Roma Children in Selected European Cities.

Projects with Roma Foundation and Grünbau Dortmund of the multi-annual project GUARANTEE-Guaranteeing the Right to Education for Roma Children in Selected European Cities.

Finanzmittel Fonds/resources by foundation
7000,00 (initially dedicated: 31.400,00)

3. Human Rights Curriculum African Academy for Local Gov. (ALGA)

Kurzbeschreibung/description

Seminare für den von ALGA in ganz Afrika angebotenen Masterlehrgang für lokale öffentliche Verwaltung in Zusammenarbeit mit dem UNESCO Lehrstuhl für Menschenrechte und Menschliche Sicherheit.

Seminars for the ALGA all-Africa master programme for managers in local authorities in cooperation with the UNESCO chair for human rights and human security.

Aktivitäten/activities 2020

Digitalisierung des Programmes

Durchführung 2 Seminare

Digitalization of program

Implementation of seminars

Finanzmittel Fonds/resources by foundation

16954,35 (initially dedicated: 36.000,00)

3a. Menschenrechtsstädtekooperationen/Human Rights City Twinning

Kurzbeschreibung/description

Anbahnung und Durchführung von Menschenrechtsstädtepartnerschaften. Bestehende Menschenrechtsstädte arbeiten mit solchen, die es werden wollen mit Unterstützung des Zentrums und einer ähnlichen Organisation (Universität) vor Ort zusammen, um Menschenrechtsstadtprozesse durchzuführen und so gemeinsam und voneinander zu lernen (moderating exchange) und Menschenrechtskapazitäten zu schaffen (facilitating implementation). Insbesondere afrikanische Städte werden aktiv angesprochen.

Preparation and implementation of human rights city twinning. Existing human rights cities work with those wanting to become human rights cities. The Centre and organisations on the spot support these processes in order to establish mutual learning (moderating exchange) and build human rights capacities (facilitating implementation). Particularly African cities will be approached.

Aktivitäten/activities 2020

Anbahnung einer Partnerschaft zwischen Graz und Awassa (Äthiopien).
Preparation of a twinning between Graz and Awassa (Ethiopia).

Finanzmittel Fonds/resources by foundation

10332,09 (initially dedicated: 7.000,00)

4. Arab Coalition of Cities and ICCAR (TISCA)

Kurzbeschreibung/description

Publikation des Arab Toolkit for Inclusive Cities. Durchführung von Präsentationen und Seminaren mit Verwaltungsmanagement und Politik aus arabischen Städten in Zusammenarbeit mit ICCAR (International Coalition of

Inclusive and Sustainable Cities) und UNESCO Kairo zum Toolkit for Inclusive Cities Modulen für den arabischen Raum im Rahmen der New Urban Agenda (NUA). Präsentation und Training beim World Urban Forum in Abu Dhabi im Feb 2020.

Publication of the Arab Toolkit for Inclusive Cities. Conducting of seminars and workshops with local authorities from Arab countries in cooperation with ICCAR (International Coalition of Inclusive and Sustainable Cities) and UNESCO Cairo on the modules for the Toolkit for Inclusive Cities for the Arab region in the frame of the NUA (New Urban Agenda).

Presentation and training at the World Urban Forum in Abu Dhabi in Feb 2020.

Finanzmittel Fonds/resources by foundation

19110,36 (initially dedicated: 24.000,00)

5. Toolkit for Equality

Kurzbeschreibung/description

Der Toolkit for Equality ist ein Politikhandbuch für Städte in derzeit 12 Modulen und 8 Sprachen und wurde in Kooperation mit ECCAR, EC und UNESCO erstellt. Begleitend gibt es ein zur Erstellung von Toolkitkapiteln.

The Toolkit for Equality is a policy manual for cities available in 12 modules and 8 languages. It has been produced by ECCAR, EC and UNESCO. It further exists a methodological handbook for the development of toolkit modules.

Aktivitäten/activities 2020

Erstellung des Methodenhandbuchs.

Erstellung Modul Sports for Inclusion.

Toolkit Chapter on Sports for Inclusion.

Completion of methodological handbook.

Finanzmittel Fonds/resources by foundation

5169,02 (initially dedicated: 22.000,00)

6. Clearinghouse

Kurzbeschreibung/description

Erstellung einer Onlinedatenbank für einschlägige Informationen zu Menschenrechten auf der lokalen Ebene, Normtexte, Deklarationen, Handbücher, Materialien zur Menschenrechtsbildung.

Development of an online database for material on human rights at local level, norms, standards, declarations, manuals and material for human rights education.

Aktivitäten/activities 2019

Produktion der technischen Infrastruktur und Populierung der Datenbank

Production of technical infrastructure and population of database (ongoing)

Finanzmittel Fonds/resources by foundation

4756,61 (initially dedicated: 23.000,00)

7. Schriftenreihe Paper series Zentrum/Chair

Kurzbeschreibung/description

UNESCO Lehrstuhl und Zentrum geben eine gemeinsame Schriftenreihe zu Menschenrechten auf lokaler Ebene heraus. Band 2 – Methods for small scale human rights research at local level.

UNESCO chair and centre publish a joined paper series on human rights at local level. Vol 2 on Methods for small scale human rights research at local level.

Aktivitäten/activities 2020

Writing, editing, publishing Methods for small scale human rights research at local level

Finanzmittel Fonds/resources by foundation

36989,14 (initially dedicated: 17.000,00)

8. Stakeholder Cooperation

Kurzbeschreibung/description

Zentrum und Chair arbeiten international eng zusammen, Kontakte und Austausch sind daher mit allen relevanten Stakeholdern zu pflegen, insbesondere mit UNESCO Einrichtungen, mit UN Agenturen, dem Europarat, der EU und verschiedenen Städtenetzwerken, die Menschenrechte auf ihrer Agenda haben.

Um internationale Partner und Stakeholder auch nach Graz/in die Steiermark zu bringen und den globalen Wissenstransfer aus Sicht des Zentrums zu steuern soll eine Akademie für Lokale Menschenrechtspolitik geschaffen werden.

Centre and Chair cooperate at international level with all relevant stakeholders, particularly with UNESCO, other UN Agencies, Council of Europe, EU, City Networks, all having human rights on their agenda. In order to bring together partners and stakeholders in Graz/Styria, an international academy for local human rights policy shall be set up.

Aktivitäten/activities 2020

Besuch von Städtekonferenzen in Abu Dhabi (World Urban Forum).

Teilnahme an ECCAR Tagungen (virtuell).

Teilnahme an UNESCO Netzwerktreffen.

Vorbereitung der Akademie und Konferenz 2021 in Kooperation mit UNESCO, OHCHR, UNHabitat, FRA und RWI

Attending the city on human rights conference in Abu Dhabi (WUF10).

Participation in ECCAR meetings.

Participation in UNESCO meetings.

Preparation of Academy and Conference in cooperation with UNESCO, OHCHR, UNHabitat, FRA and RWI

Finanzmittel Fonds/resources by foundation

18361,28 (initially dedicated: 25.000,00)

9. Human Rights Lab Styria

Kurzbeschreibung/description

Das Human Rights Lab Styria ist die Zusammenfassung aller Aktivitäten in Graz und der Steiermark, die der Erforschung und Erprobung von Menschenrechtsumsetzung und –projekten dienen. Aus den gewonnenen

Erkenntnissen werden Methoden und Maßnahmen entwickelt, die dann andernorts eingesetzt werden können.

The Human Rights Lab Styria is the entirety of all activities in Graz and Styria, which serve the research and testing of human rights implementation.

Findings serve as input for the development of methods and measures that can be applied elsewhere.

Aktivitäten/activities 2020

KennedeineRechte.

20 Jahre Menschenrechtsstadt Graz

Knowyourrights

20 Years Human Rights City Graz

Finanzmittel Fonds/resources by foundation

9067,99 (initially dedicated: 45.500,00)

Mittelherkunft/Sources: Deckung durch den Fonds/Foundation

Gesamtverwendung an finanziellen Mitteln durch den Fonds/total resources by foundation in 2020:

180.743,26 (initially dedicated: 345.900,00).

Bericht: Klaus Starl, Direktor